

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
**“အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးကို ဘယ်လို
 အကောင်းဆုံး တည်ဆောက်မလဲ”**
 ဖြစ်ပါတယ်။
 မှတ်ချက်ပေးလိုတာ
 အကြံပြုလိုတာ
 မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့
 debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

“အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးကို ဘယ်လို အကောင်းဆုံး တည်ဆောက်မလဲ” (နေသွင်ညိုက)

မြန်မာနိုင်ငံဟာ သမိုင်းတလျှောက် စိန်ခေါ်မှုအများဆုံး ကြုံရတဲ့ အချိန်ကာလကို ရောက်နေတယ်လို့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၆ ရက်နေ့မှာ ဝန်ခံ ပြောကြားခဲ့ပါတယ်။

“မြန်မာနိုင်ငံအနေနဲ့ အခုအချိန်မှာ စိုးရိမ်ပူပန်စရာကောင်းတဲ့ စိန်ခေါ်မှုများစွာကို ရင်ဆိုင်နေရတယ်ဆိုတာ ငြင်းလို့မရပါဘူး။” လို့ နေပြည်တော်မှာလုပ်တဲ့ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာ ထိရောက်မှုနဲ့ ပတ်သက်လို့ ပထမဦးဆုံးကျင်းပတဲ့ ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပြောခဲ့တာပါ။ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံ ရည်ညွှန်းတဲ့ အဘက်ဘက်က စိန်ခေါ်မှုတွေကို နောက်ကြောင်း ဖြေရှာခံမယ်ဆိုရင် အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးဆိုတဲ့ အကြောင်းရင်းမှာ ဂိတ်ဆုံးနေတာကို တွေ့ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

တပ်မတော်သာ အမိ၊ အဖ ဆိုတဲ့ အယူအဆ

တပ်မတော်ရဲ့ တရားဝင် သတင်းထုတ်ပြန်ချက် တစ်ရပ်အရ “တပ်မတော်သည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှုသမိုင်း၌ ဦးဆောင်အခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်ခဲ့ပြီး နိုင်ငံတော်၏လွတ်လပ်ရေးကို ပြည်သူတို့နှင့်အတူ လက်တွဲယူပေးခဲ့ကာ ခေတ်အဆက်ဆက်၊ အစိုးရအဆက်ဆက်၌ နိုင်ငံတော်၏ အချုပ်အခြာအာဏာကို တည်တံ့ခိုင်မြဲအောင် အသက်သွေးချွေးခန္ဓာ ပေးဆပ်မှုများစွာဖြင့် စောင့်ရှောက်ကာကွယ်ပေးခဲ့သော အဖွဲ့အစည်းဖြစ်သည်” လို့ ခံယူထားတယ်ဆိုတာ ရှင်းပါတယ်။

စစ်အစိုးရ တစ်ခေတ်လုံး “တပ်မတော်သာအမိ၊ တပ်မတော်သာအဖ” လို့ ခံယူခဲ့တဲ့ တပ်မတော်ဟာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေမှာလည်း နိုင်ငံရေးဦးဆောင်မှု အခန်းကဏ္ဍမှာ တပ်မတော်က အစဉ်တစိုက် ပါဝင်ရေးကို ထည့်သွင်းခဲ့ပါတယ်။ လက်တွေ့အရ အရေးကြီးတဲ့ ဝန်ကြီးဌာနသုံးခုဖြစ်တဲ့ ကာကွယ်ရေး၊ ပြည်ထဲရေးနဲ့ နယ်စပ်ရေးရာတို့ကိုလည်း ယူနီဖောင်းဝတ် တပ်မတော်အရာရှိကြီးတွေကပဲ ဆက်လက် ဦးဆောင်ပါတယ်။ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ဟာ ဖွဲ့စည်းပုံအရ အာဏာအမြင့်ဆုံးလို့ ယူဆရတဲ့ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးကောင်စီကိုလည်း ထိန်းချုပ်ထားနိုင်တဲ့ပါဝါ ရှိနေပါတယ်။ တပ်မတော်ဟာ လွှတ်တော်အသီးသီးရဲ့ လေးပုံတစ်ပုံကိုလည်း အလိုလျောက် သိမ်းပိုက်ထားပါတယ်။

တစ်ပုတည်းမှာ ခြင်္သေ့နှစ်ကောင်

ဒါကြောင့် ဒီနေ့ မြန်မာပြည်ရဲ့ ဒီမိုကရေစီဟာ တဝက်တပျက် ဒီမိုကရေစီလို့ ပညာရှင်အသိုင်းအဝိုင်းက သတိပေးပါတယ်။ သတင်းစာဆရာတွေ၊ နိုင်ငံရေးဝေဖန်သူတွေက တိုင်းပြည်မှာ အစိုးရနှစ်ရပ် ရှိနေတယ်လို့ အရပ်သားနားလည်လွယ်အောင် ပုံဖော်ပြောဆိုတာနဲ့ အတူတူပါပဲ။ ပြဿနာအားလုံးရဲ့အချုပ်က ပြည်သူတွေ ရွေးကောက်တင်မြှောက်လိုက်တဲ့ အစိုးရဟာ တပ်မတော်၊ ရဲစတဲ့ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့ အားလုံးကို အမိန့်ပေးနိုင်တဲ့ပါဝါ (အပြည့်အဝ) မရှိတာပါပဲ။ အထူးသဖြင့် လုံခြုံရေးကိစ္စတွေနဲ့ ပတ်သက်လာရင် လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ အားလုံးရဲ့ အကြီးအကဲဖြစ်တဲ့ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် (ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး

မင်းအောင်လှိုင်) ကသာ အဆုံးအဖြတ် ဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာပြည်မှာ တရားဥပဒေ စိုးမိုးရေးကနေ ငြိမ်းချမ်းရေးအထိ ပြဿနာအရပ်ရပ်ဟာ အရပ်ဘက် - စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေးအပေါ်မှာ မူတည်နေတယ်ဆိုတာကို မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူတွေ လက်ခံထားကြပါတယ်။ အတိအကျ ပြောရရင် နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်တို့ကြားက ဆက်ဆံရေး ရာသီဥတုအပေါ်မှာ မူတည်နေပါတယ်။

ဖုံးမရ ဖိမရ အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ပဋိပက္ခ

ခေတ်သစ် မြန်မာ့တပ်မတော်ကို ထူထောင်ခဲ့သူ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းရဲ့ သမီးဖြစ်တဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က တပ်မတော်အပေါ် မျှော်လင့်ချက်ထားခဲ့ပေမယ့် ဒီနစ်ပိုင်းတွေအတွင်း အရပ်ဘက် - စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေး တိုးတက်လာတဲ့လက္ခဏာ မတွေ့ရသလောက်ပါပဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ တပ်မတော်ကို တိုက်ရိုက် ဝေဖန်တာတွေ ရှောင်ရှားခဲ့ပေမယ့် လူသိရှင်ကြား ဝေဖန်သူတစ်ဦး ထွက်ပေါ်ခဲ့ပါတယ်။ ဆွေးနွေးပွဲတစ်ခုမှာ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားဟောင်း ဖြစ်ခဲ့တဲ့ ရန်ကုန်တိုင်း ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်းက “အရပ်ဘက်၊ စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေးဆိုတာ ဒီမိုကရေစီခေတ်မှာ မရှိပါဘူး။ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ဆိုတာ ကျွန်တော်တို့ Protocol (ရာထူးအဆင့်သတ်မှတ်ချက်) အရဆိုရင် ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် (အဆင့်) Level ၆ ဖြစ်ပါတယ်” လို့ မှတ်ချက်ပေးခဲ့တဲ့အတွက် တပ်မတော်ဘက်က မခံမရပ်နိုင်အောင် ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ နောက်ဆုံးမှာ ဝန်ကြီးချုပ်က တပ်မတော်ကို စာပို့တောင်းပန်တဲ့နည်းလမ်းနဲ့ ပြဿနာ ပြေလည်သွားပေမယ့် ဒီအဖြစ်အပျက်ဟာ အရပ်သားတွေနဲ့ ပါဝါကြီးတဲ့ တပ်မတော်ကြားတို့က နောက်ဆုံး ဆက်ဆံရေးအခြေအနေကို မီးမောင်းထိုးပြသလို ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။

ဘာလဲဟဲ့ အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေး

မြန်မာ့နိုင်ငံရေးမှာ တပ်မတော်က တိုက်ရိုက် ပါဝင်ရခြင်းရဲ့ အဓိက အကြောင်းအရင်းဟာ ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ၊ အင်အားကြီးနိုင်ငံတွေကြားမှာ တည်ရှိနေမှု (ပထဝီနိုင်ငံရေး) ကြောင့်လို့ တပ်မတော်ဘက်က အစဉ်တစိုက် ခံယူခဲ့ပါတယ်။ အင်တာဗျူးတစ်ခုမှာ တပ်မတော်အကီးအကဲ ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်က တိုင်းပြည်ထဲမှာ လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခတွေ ချုပ်ငြိမ်းပြီး ပါတီစုံဒီမိုကရေစီ စိတ်ချရတဲ့ အခြေအနေ ရောက်လာတဲ့အခါ တပ်မတော်အနေနဲ့ နိုင်ငံရေးအာဏာကို လျှော့ချသွားဖို့ ရည်မှန်းထားပါတယ်လို့ ပြောခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် လောလောဆယ်မှာ ဒီလိုဖြစ်ဖို့ မနီးစပ်သေးတဲ့သဘောမျိုး ပြောခဲ့ပါတယ်။

ရန်ကုန်တိုင်း ဝန်ကြီးချုပ်နဲ့ ဖြစ်တဲ့ ပြဿနာမှာ တပ်မတော်က “ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ မချုပ်ငြိမ်းသေး၍ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး ကြိုးပမ်း တည်ဆောက်လျက်ရှိသော မိမိတို့နိုင်ငံအတွက် အရပ်ဘက်၊ စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေးသည် ပို၍အရေးကြီးသော ဆက်ဆံရေး ဖြစ်သည်” လို့ ထပ်ဆင့် သတိပေးခဲ့ပါတယ်။

လက်တွေ့အရလည်း ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ရဲ့အဓိက အဆုံးအဖြတ်နေရာမှာ တပ်မတော်က ရှိနေပါတယ်။ ဥပမာ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ထဲပါဝင်မယ့် မလ္လိမသေ့လက်ခံဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ တပ်မတော်က ငြင်းဆန်ထားတဲ့ လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းတွေဟာလည်း ငြိမ်းချမ်းရေး

လုပ်ငန်းစဉ်မှာ ပါဝင်ခွင့် မရကြသေးပါဘူး။

လစ်ဘရယ်အယူအဆနဲ့ မြန်မာပြည်လက်တွေ့

လစ်ဘရယ် ဒီမိုကရေစီရဲ့ အရပ်ဘက် စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေးအဓိက လက္ခဏာရပ်ကတော့ အရပ်ဘက်က စစ်တပ်အပေါ် အမိန့်ပေးနိုင်တဲ့ အာဏာတည်ရှိမှုဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရေးလေ့လာသူဒေါက်တာ တင်မောင်သန်းက “အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးဟု ဆိုသောအခါ စစ်တပ်နှင့် အရပ်သားများ၊ တိုင်းရင်းသားများကြားရှိ ဆက်ဆံရေးဟုသာ အများစုက နားလည်ကြသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ သို့သော် အရပ်ဘက် စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးဟုသော ပညာရပ်သဘောတူင်တော့ သာမာန် ဆက်ဆံရေးမျှ မကတော့ဘဲ၊ စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များအပေါ် အရပ်ဘက်က ထိန်းချုပ်ကွပ်ကဲနိုင်မှုကိုပါ ရည်ညွှန်း သုံးနှုန်းကြကြောင်း တွေ့ရှိရပါသည်။ ဤပညာရပ်ထောင့်က ကြည့်မည်ဆိုသော် မြန်မာနိုင်ငံ၏ အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးမှာ လစ်ဘရယ်ဒီမိုကရေစီနှင့် တော်တော်လေး ဝေးနေသေးသည်” လို့ ဆိုပါတယ်။

တင်းကျပ်တဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံထဲက အခွင့်အရေး

တပ်မတော်အစိုးရက စိတ်ကြိုက်ရေးဆွဲခဲ့တဲ့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံဟာ ကမ္ဘာပေါ်မှာ ပြင်ဆင်ဖို့ အခက်ခဲဆုံးဖွဲ့စည်းပုံ ဖြစ်ပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံကို ရှောင်လွှဲမရတဲ့ “ပေးထားချက်” အဖြစ် သဘောထားတဲ့ ပညာရှင်အသိုင်းအဝိုင်းက စစ်တပ်လေးပုံတစ်ပုံပါဝင်တဲ့ လွှတ်တော်နဲ့ တပ်မတော်အကြီးအကဲနဲ့ သူ့ဘက်သားတွေ အများစုပါဝင်တဲ့ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီကိုပဲ အရပ်ဘက် - စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေး စင်မြင့်အဖြစ် ရှုမြင်ခဲ့ကြပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အန်အယ်ဒီက အများစု အနိုင်ရတဲ့ ၂၀၀၅ ရွေးကောက်ပွဲအပြီး လွှတ်တော်အဖွဲ့မှာပဲ လွှတ်တော်တွင်းက တပ်မတော်သား ကိုယ်စားလှယ်တွေဟာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံအဖြစ် ခန့်အပ်တာကို တသွေးတသံတမိန့်တည်းကန့်ကွက်ခဲ့ကြပါတယ်။ တဖက်မှာလည်း တပ်မတော်အကြီးအကဲဘက်က အာဏာချိန်ခွင်လျှာ အသာစီးနိုင်စရာရှိတဲ့ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေး ကောင်စီကိုလည်း အရပ်သားအစိုးရလက်ထက်မှာ တစ်ကြိမ်မှ မခေါ်ခဲ့ပါဘူး။

ဒီလို အနေအထားမျိုးမှာ အရပ်ဘက်နဲ့ စစ်ဘက်ဆက်ဆံရေး တည်ဆောက်ဖို့ လမ်းစပျောက်နေသလို ဖြစ်နေပါတယ်။ ဒါပေမယ့် တကယ်တမ်း ဆန္ဒရှိမယ်ဆိုရင် လုံးဝ မျှော်လင့်ချက်မဲ့နေတဲ့ အခြေအနေ မဟုတ်ဘူးလို့ ဒေါက်တာတင်မောင်သန်းက အကောင်းမြင် သုံးသပ်ပါတယ်။ “စစ်ဘက်နှင့် အရပ်ဘက် ဆက်ဆံရေးမှာ ဝန်ကြီးတစ်နေရာ ခန့်ထားပုံ ပြောင်းလိုက်သည်နှင့် အရေးပါသော အပြောင်းအလဲ အဆင့်တစ်ရပ်သို့ မြန်မာနိုင်ငံ ရောက်ရှိသွားနိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။” လို့ ဆိုပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံဥပဒေပုဒ်မ ၁၁၅(ဂ)အရ “အရပ်ဘက်-စစ်ဘက် ဆက်ဆံရေးနှင့် ပတ်သက်၍ (လွှတ်တော်ရေးရာ) ကော်မတီတစ်ခု ဖွဲ့စည်းသင့်မသင့် စဉ်းစားဖို့ အချိန်ရောက်ပြီလော ဟုသည့် မေးခွန်းမှာ ပိုင်းဝန်းစဉ်းစားရမည့် မေးခွန်းဟု ကျွန်တော်ထင်ပါသည်။” လို့ ဒေါက်တာ တင်မောင်သန်းက အကြံပြုပါတယ်။